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گزارش

بهاره موفقی 

فروردین امســال طرح پلاســمادرمانی روی 
تعدادی از بیماران مبتلا به کووید 19 که در 
بخش ICU بیمارستان امام رضا)ع( بستری 
بودند، زیر نظر دانشگاه علوم پزشکی مشهد 
به طور آزمایشــی به اجرا درآمــد. قابل قبول 
بودن نتایج این طرح و تاثیر قطعی آن بر روند 
درمان بیماران مبتلا بــه کووید 19، در ابتدا 
نامشــخص بود. بنابراین کسب نتایج قطعی 
در ایــن روند درمانی، نیازمند گذشــت زمان 
بود تا نتایج آزمایش های اولیه مشخص شود. 
28 فروردین امســال در گزارشــی بــا عنوان 
»پلاسما درمانی؛ امیدی برای شکست کرونا« 
در همین صفحه به بررســی جزئیات اجرای 
این طرح در مشهد پرداختیم. حال با گذشت 
بیش از یک ماه از این گزارش دوباره به سراغ 
مسئولان دانشگاه علوم پزشکی مشهد رفتیم 
تا به بررسی نتایج و خروجی اجرای این طرح 
آزمایشــی بپردازیم؛ بررســی هایی که نشان 
از موفقیت آمیز بودن اجرای پلاسمادرمانی 

در مشهد دارد.

گزارشی از روند اجرای پلاسما درمانی 	 
در مشهد

دکتر محســن صدیق شمســی، عضو هیئت 
علمی گروه خــون و ســرطان بالغــان و مدیر 
اجرایی طــرح پلاســما درمانی در دانشــگاه 
علوم پزشکی مشهد در گفت و گو با »خراسان 
رضــوی« گزارشــی از رونــد اجرای پلاســما 
درمانی در مشــهد ارائه می کند و می گوید: 
در ایــن طــرح، پلاســمای بهبودیافتــگان از 
بیمــاری کووید 19 بــه بیمــاران بدحالی که 
سیســتم ایمنی بدن آن ها توان مقابله با این 

بیمــاری را نــدارد تزریــق می شــود، افرادی 
که حداقــل دوهفتــه از علایم بیماری شــان 
گذشته اســت، برای اهدای پلاسما ارزیابی 
می شــوند. همچنیــن اهدا کننــدگان حتما 
باید در بــدو بیماری مــورد آزمایش پی ســی 
آر از انتهــای گلــو و بینی قرار گرفته باشــند و 
نتیجه آن مثبت شــده باشــد. وی می افزاید: 
جداســازی پلاســمای غنی از آنتی بادی در 
بخش دیالیز بیمارســتان امام رضا)ع( انجام 
می شــود که این بخــش به صــورت کامل در 
اختیار تیم پلاسما درمانی قرار گرفته است. 
از اهداکننــدگان برای بررســی ســطح آنتی 
بــادی، نمونه خــون گرفته می شــود و میزان 
آنتی بادی خون آن ها باید در حد قابل قبول و 
بالا باشد، چرا که سطح آنتی بادی در برخی 
از بهبودیافتــگان پاییــن اســت و بــرای اهدا 
مناسب نیست. دکتر صدیق شمسی تصریح 
می کند: علاوه بر بالا بودن سطح آنتی بادی، 
آزمایش مجدد پی ســی آر از انتهــای گلو نیز 
بایــد منفی باشــد. در کنار این موارد، تســت 
های هپاتیت، اچ آی وی و آزمایش های دیگر 
که برای اهــدای فــراورده هــای خونی لازم 

است نیز بررسی می شود و در نهایت اگر تمام 
این موارد طبیعی بود، با اهــدا کننده تماس 
گرفته می شود تا برای اهدای پلاسما حضور 
یابد. پس از آن  پلاســمای تازه به آی ســی یو 

منتقل و به بیمار تزریق می شود.

بهبود بیش از 60 درصد بیماران با 	 
پلاسما درمانی

مدیــر اجرایــی طــرح پلاســما درمانــی در 
دانشــگاه علوم پزشکی مشــهد درباره نتایج 
طرح پلاسما درمانی نیز می گوید: در مرحله 
اول با تزریق پلاســما بــه 16 بیمــاری که در 
شرایط پیشــرفته بیماری بودند، نتایج اولیه  
قابل قبولی به دســت آمد که طی آن بیش از 
60 درصد از بیماران بهبود پیــدا کردند و از 
بیمارستان ترخیص شدند، بنابراین دانشگاه 
علوم پزشکی با توجه به میزان بهبودی و قابل 
قبول بودن نتایج مطالعه، طرح را تمدید کرد 
و این طرح همچنان ادامه دارد. ارزیابی های 
دقیق تر در حال انجام است و به زودی نتایج 
قطعی این پروژه درمانی اعلام خواهد شــد. 
وی در پاســخ به این ســوال که آیــا در اهدای 

پلاســما ماننــد اهــدای خــون محدودیت در 
بین گــروه هــای خونی وجــود دارد یــا خیر؟ 
اظهار مــی کنــد: اهدای پلاســما شــرایطی 
مشــابه اهدای گــروه خونــی را دارد، ترجیح 
بر این اســت که گــروه هــای خونی یکســان 
باشــند، اما در شــرایط اضطــرار می تــوان از 
گروه هــای خونی غیر یکســان ولی ســازگار 
برای این منظور اســتفاده کرد. دکتر صدیق 
شمســی همچنیــن دربــاره تعــداد مراجعــه 
کنندگان برای اهــدای پلاســمای خون نیز 
یادآور می شود: نمونه گیری از حدود 50 نفر 
از اهداکنندگان  انجام شده است و تقریبا دو 
سوم آن ها شرایط اهدای پلاسما را داشتند.

انجام نمونه گیری پلاسما توسط 	 
سازمان انتقال خون

باتوجه به این که در فرایند نمونه گیری پلاسما 
علاوه بر دانشگاه علوم پزشکی مشهد، سازمان 
انتقال خون نیز همکاری مــی کند، روند انجام 
این کار در ســازمان انتقال خون را نیــز از علی 
حســنی، معــاون فنــی اداره کل انتقــال خون 
اســتان پیگیری می کنیم. وی در این زمینه به 
»خراســان رضوی« می گوید: باتوجــه به ابلاغ 
سیاســت هــای انتقال خون کشــور، از هشــت 
اردیبهشت شــروع به تهیه پلاســما از مبتلایان 
بهبود یافته از کرونا کردیم و در پایگاه مرکزی، 
فضای مجزایی را برای این کار در نظر گرفتیم. 
وی می افزاید: به طور متوســط حــدود 60 نفر 
مراجعه کننده داشتیم که از این میان 43 نفر از 
واجدان شرایط موفق به اهدای پلاسما شدند 
و ایــن روند فعــلا ادامــه دارد. حســنی تصریح 
می کند: افــراد واجد شــرایط اهدای پلاســما 
 می توانند بــا شــماره تلفــن 38595005  یا 
3- 38516301 تمــاس بگیرنــد و مراتــب 
آمادگی خود را اعلام کنند تا همکاران ما با آنان 

تماس بگیرند.

اخبار

اجتماعی 

رئیس شورای شهر مشهد اعلام کرد:

 توزیع 8 هزاربسته معیشتی 
میان دانش آموزان اقشار آسیب پذیر

رئیس شــورای شــهر مشــهد با تقدیر از معاونــت مالی 
و پشــتیبانی شــهرداری در تامیــن و آماده ســازی 60 
هزاربسته معیشتی گفت: با همکاری آموزش و پرورش 
هشــت هزار دانش آموز اقشــار آســیب پذیر شناسایی 
شده اند و بسته معیشتی میان آن ها توزیع شده است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهرداری، حیدری در 
بازدید از روند بسته بندی و توزیع بسته های معیشتی 
تهیه شده از سوی مدیریت شهری اظهار کرد: با توجه به 
وضعیت اقتصادی ناشی از شیوع کرونا، حدود یک ماه 
است که همکاران ما با همراهی دیگر بخش ها در حال 

تلاش برای تهیه و توزیع بسته های معیشتی هستند.

در نشست شهردار مشهد و معاون استاندار 
اعلام شد:

جلسه ستاد تدبیر برای پروژه های 
منطقه ثامن تشکیل می شود

بــا پیگیــری هــای شهردارمشــهد و معــاون اقتصادی 
استاندار خراســان رضوی، جلسه ســتاد تدبیر استان 
برای فعال شــدن پروژه های منطقه ثامن تشــکیل می 
شود. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شهرداری مشهد، 
در نشست مشترکی که با حضور شهردار مشهد، معاون 
اقتصــادی اســتانداری، معاونــان مالی و پشــتیبانی و 
اقتصــادی شــهردار و جمعــی از نماینــدگان ســرمایه 
گذار بافت پیرامونی حرم مطهر برگزار شد، مشکلات 
مرتبط با پروژه های اقتصادی منطقه ثامن بررسی شد. 
محمدرضا کلایی شهردار مشهد در این نشست با بیان 
این که در خصوص حقوق مکتسبه ایجاد شده در منطقه 
ثامن هــرکاری که بتوانیــم انجام خواهیــم داد، افزود: 
شهرداری مشهد حداکثر همکاری را با سرمایه گذاران 
در این زمینه خواهد داشــت و تا جایی که ظرفیت های 
قانونی اجازه دهد با آن هــا همراهی خواهد کرد.علی 
رسولیان، معاون اقتصادی استاندار نیز در این نشست 
با تاکید بر این که معتقدیم حقوق سرمایه گذاران باید 
رعایت شود، گفت: استاندار، شهردار و دادستان به این 
اجماع رسیده اند که مشکلات پروژه های منطقه ثامن 
باید حل شود و در این مسیر باید از ظرفیت های استان 
اســتفاده کرد. وی افزود: اگر این هفتــه به جمع بندی 
های لازم در این خصوص برســیم، هفته آینده جلســه 
ســتاد تدبیر اســتان را برگزار می کنیم تا دربــاره فعال 
شدن پروژه های اقتصادی و سرمایه گذاری منطقه ثامن 

تصمیم گیری شود.

از میان خبر ها 

گوناگون 

رئیس پلیس راهور استان اعلام کرد:

عابران پیاده، ۵۷ درصد جان باختگان 
تصادفات در مشهد

رئیــس پلیــس راهور خراســان رضــوی، علــت عمده 
تصادفات خســارتی در مشــهد را بی توجهی به جلو، 
رعایت نکردن حق تقدم و تغییر مســیر ناگهانی اعلام 
کرد و گفــت: آمار تصادفــات منجر به فــوت عابر پیاده 
در مشــهد بالاســت به طوری که در ســال گذشته 57 
درصد فوتی های حوادث رانندگی در مشــهد عابران 
پیــاده بودنــد. به گــزارش فــارس، ســرهنگ دهنوی 
افزود: عابران پیاده همان طــور که در ترددها حقوقی 
دارند، تکالیفی هم دارند که متاسفانه به آن ها بی توجه 
هســتند و همین موضوع گاهی به قیمت جــان افراد 
تمام می شود. وی گفت: پس از عابران پیاده، بیشترین 
فوتی های تصادفات در مشهد و خراسان رضوی مربوط 
به راکبان موتور سیکلت است که به طور میانگین 25 تا 

30 درصد جان باختگان را شامل می شوند.

 آغاز به کار مترو و فعالیت 
همه خطوط اتوبوسرانی از امروز

مسلمی/ معاون شــهردار مشــهد از آغاز به کار قطار 
شهری مشهد و فعالیت تمامی خطوط اتوبوسرانی از 
امروز خبر داد.  کاظمی در گفت و گو با خراسان رضوی 
اظهار کرد: قطارشهری مشهد از 6 خرداد ساعت 6 تا 
20 و همه خطوط اتوبوسرانی از ساعت 6 تا 21 فعالیت 
خود را آغاز می کننــد. وی افزود: در تمامی ایســتگاه 
های قطار شــهری توزیع ماســک صورت مــی گیرد و 
قیمت ماســک نیز هزار تومان است، همچنین فاصله 
گذاری هــای اجتماعی در گیت هــای ورودی، داخل 
قطــار و روی صندلی ها نیز با علامت هایی مشــخص 
شده است. وی در پاسخ به این سوال که آیا محدودیت 
هایی برای تعداد مسافران ورودی به هرواگن به منظور 
رعایــت فاصله گــذاری اجتماعی درنظر گرفته شــده 
اســت؟ گفت: نه محدودیتی برای این موضوع در نظر 
نگرفتیم.  کاظمی تصریح کرد: اعضای شــورای شهر 
آغاز به کار قطارشــهری را به شــهردار مشــهد تفویض 
کردند. آقای شهردار نیز طی هماهنگی با ستاد مبارزه 
با کرونا تصمیم به بازگشایی مترو گرفت. وی در پاسخ 
به این سوال که آیا زدن ماسک در قطار شهری الزامی 
است و افرادی که ماسک استفاده نکنند از ورود آن ها 
جلوگیری خواهد شــد؟ گفت: بله الزامی است، اما از 
ورود افرادی که می خواهند از قطارشــهری استفاده 
کنند و ماســک ندارند جلوگیری نمی کنیم، به آن ها 

تذکر می دهیم.
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